
یک شنبه 28 خرداد 1402  18 ژوئن 2023   شماره 1295 رویداد امروز2

لطفی گفت: دولت از حق کارگر بدبخت و بازنشسته 
کم می کند و به شرکت های ضرر ده می دهد. چرا 
دولت شــرکت های ضرر ده را تعطیل نمی کند و 
این مورد را در برنامه هفتم توسعه لحاظ نمی کند؟ 
واقعیت امر این است که دولت اصل قضیه را رها 

کرده و وارد فرعیات شده است.
تأخیر به عبارت پرتکراری تبدیل شده که این روزها نمایندگان 
هنگام توصیف اقدامات دولت به ویژه در حوزه بودجه و برنامه 
هفتم توسعه از آن استفاده می کنند. اشاره اعضای قوه مقننه به 
بی انضباطی دولت برای ارائه برنامه ها از آنجایی نشأت می گیرد 
که اگرچه سال گذشــته دولت پس از کش وقوس های فراوان 
توانســت،  بودجه سال ۱۴۰۲ را آن هم با تأخیر ۲۰ روزه تقدیم 
کند، با در بسته مجلس مواجه شد و قالیباف در توجیه این برخورد 
خانه ملت با دولت به بی برنامه بودن بودجه اشاره کرد و گفت 
تا وقتی که دولت برنامه هفتم توسعه را به مجلس ارائه نکند، 

مجلس از پذیرش لایحه بودجه معذور است.
استقامت آقای خلبان برابر رئیســی فقط ۱۶ روز دوام آورد و 
در نهایت ۲۱ دی ماه  لایحه بودجه ۱۴۰۲ وارد صحن شــد. 
بعد از تصویب لایحه بودجه توســط مجلس، روز شمار برای 
ارائه برنامه هفتم توسعه از طرف دولت به مجلس شروع شد، 
برنامه ای که با وجود تأخیر بیش از یک سال تا این لحظه هنوز 
به مجلس نرسیده و مواقعی که دولت حتی از قبل اعلام می کند 
در تاریخ برنامه هفتم توسعه را تقدیم مجلس می کند، در نهایت با 
بهانه هایی نظیر سفر خارجی و مواردی از این قبیل از تحویل آن 

صرف نظر کرده و به زمان دیگر موکول می کند.

جدای از بحث تأخیــر دولت در ارائه برنامه هفتم توســعه، 
جزئیات این برنامه قبل از ورود به مجلس بحث برانگیز شده، 
کما اینکه گفته شده دولت در برنامه مذکور سن بازنشستگی 
را به ۵۵ ســالگی افزایش داده است. افزایش سن بازنشستگی 
توسط دولت در برنامه هفتم توسعه در شرایطی صورت می گیرد 
که روزانه کما بیش اخبار مربوط به نارضایتی بازنشستگان به 
چشــم می خورد. لذا در این شــرایط که از نظر بازنشستگان 
وضعیت مطلوب ارزیابی نمی شود، آیا مجلس با این اقدام دولت 
 موافقت کرده و از ســال آینده شاهد افزایش سن بازنشستگی 

خواهیم بود؟

 ورشکستگی صندوق های بازنشستگی
 بحران خطرناک کشور است

در پاســخ به این پرسش حسن لطفی، سخنگوی کمیسیون 
اجتماعی مجلس در گفتگو با گسترش نیوز ضمن اعلام نارضایتی 
از اقدامات دولت در حوزه بازنشستگی گفت: در کشور ۵ بحران 
داریم که خطرناک هستند، یکی از این بحران ها به ورشکستگی 
صندوق های بازنشستگی مربوط می شود. یکی از چالش هایی که 
در صندوق ها وجود دارد و دولت به آن نپرداخته این است که در 
حال حاضر ۱۸ صندوق در کشــور داریم که با خُرده صندوق ها 
تقریبــاً حدود ۲۲ صندوق داریــم و از این تعداد ۲۰ مورد قانون 

ندارند، چند ســال است فریاد می زنیم که این صندوق ها اصلا 
قانــون ندارند و تنها ۲ مورد قانون دارند اما دولت به جای اینکه 
در این مورد لایحه جامعی را به مجلس بیاورد و قانون درســت 
و حسابی در مورد این صندوق ها به مجلس بیاورد، به جزئیات 

صندوق ها می پردازد.
دولت می خواهد کسری صندوق های بازنشستگی را 

با عمر انسان ها جبران کند
او افزود: به عبارت دیگر دولت به جای اینکه به صورت ریشه ای 
مشکلات صندوق ها را حل کند و در قالب لایحه قانون جامع و 
شفاف برای صندوق های بازنشستگی بیاورد، این موارد را رها کرده 
و می خواهد کسری صندوق ها را با عمر انسان ها جبران کند، در 
حقیقت دولت می خواهد سختی کار خود را با جان کارگر جبران 
کند. به بیان دیگر دولت می خواهد کسری بودجه ای و بی کفایتی 
مدیرانی که صندوق های بازنشستگی را به این روز انداختند، را از 

طریق افزایش سن بازنشستگی جبران کند.
 کجای دنیا کسورات بیمه ای را کم می کنند

 و به شرکت های ضرر ده، می دهند؟
لطفی با اشاره به نقش شــرکت های ضررده در صندوق های 
بازنشستگی تصریح کرد: واقعیت امر این است دولت شرکت های 
ضررده که با صندوق های بازنشستگی کار می کنند را رها کرده و 
به جای آن میانگین بازنشستگی ۲ سال را به ۵ سال افزایش داده، 
در صورتی که این موارد چالش های صندوق های بازنشستگی 
نیست. کشــورهای دیگر چگونه صندوق های بازنشستگی را 
اداره می کند؟ کجای دنیا کسورات بیمه ای را کم می کنند و به 

شرکت های ضرر ده، می دهند؟

دولت درباره صندوق های بازنشستگی اصل قضیه را 
رها کرده است

وی درباره چالش های اساســی برنامه هفتم توسعه در بحث 
بازنشستگان اظهار کرد: در حقیقت دولت از حق کارگر بدبخت و 
بازنشسته کم می کند و به شرکت های ضررده می دهد. چرا دولت 
شرکت های ضررده را تعطیل نمی کند و این مورد را در برنامه هفتم 
توسعه لحاظ نمی کند؟ واقعیت امر این است که دولت اصل قضیه 
را رها کرده و وارد فرعیات شده است. این ایراد اساسی محسوب 

می شود که دولت در لایحه و برنامه توسعه لحاظ کرده است.
مخالف افزایش سن بازنشستگی هستیم

لطفی درباره دیدگاه مجلس نسبت به افزایش سن بازنشستگی 
در برنامه هفتم توسعه خاطرنشان کرد: در حال حاضر در مجلس 
منتظر هستیم که برنامه هفتم توسعه در صحن مطرح شود که 
در این شــرایط اگر برنامه مذکور را به کمیسیون ارجاع دهند، با 
افزایش سن بازنشستگی در برنامه هفتم توسعه مخالفت می کنیم.

 برنامه هفتم توسعه مشکلی
 از مشکلات کشور را حل نمی کند

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس در توضیح چرایی 
تاخیر دولت در ارائه برنامه هفتم توسعه یادآور شد: این موردی است 
که دولت باید پاسخ دهد ضمن اینکه اگر برنامه هفتم توسعه به 
مجلس ارائه شود، مشکلی از مشکلات کشور حل نمی کند، کما 
اینکه برنامه ششم توسعه نیز مشکلی حل نکرد. درباره برنامه توسعه 
ششم این سوال می شود که برنامه مذکور در نهایت چند درصد 
مشکلات کشــور را حل کرد؟ به عبارت دیگر دولت چند درصد 
برنامه ششم را اجرا کرده که حالا به سراغ برنامه هفتم رفته است؟

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس:

دولت حق کارگر و بازنشسته را به شرکت های ضررده می دهد
وزیر کشور در توضیح آخرین نتایج مذاکرات با هیات حاکمه سرپرستی افغانستان:

طالبان توجیه شده است
وزیر کشــور در پاسخ به ســوالی درباره 
وضعیت مرزهای مشترک ایران و افغانستان 
پس از درگیری های اخیر طالبان با مرزبانان 
کشــورمان، گفت: طالبان توجیه شــده و 

مرزهای ما آرام و رفت و آمدها برقرار است.
احمد وحیــدی در خصوص آخرین وضعیت مرزهای 
کشور به ویژه مرزهای سیستان و بلوچستان با افغانستان، 
گفت: مرزبانان ما خیلی قدرتمند در انجام وظیفه خود 

مصمم و قاطع هستند اما طبیعتا مرزها به خصوص در شرایطی که طرف مقابل یک سیستم 
امنیتی قوی ندارد، دچار مشکلاتی می شود که از قبل هم وجود داشته است.

وزیر کشور در ادامه اظهار کرد: البته با موارد مختلف پیش آمده با قدرت برخورد شده و امنیت 
در مرزها برقرار است لذا مرزهای کشورمان مشکلی ندارند. تروریست ها هم هرچند برای سوء 
استفاده از این مرزها تلاش می کنند اما باید بدانند که رها نخواهند شد و به سزای عمل خود 
خواهند رسید.وی در مورد مرزهای مشترک ایران و افغانستان، یادآور شد: ما به حاکمان افغانستان 
تذکر دادیم که بیشتر باید افراد خود را توجیه و مراقبت کنند البته یگان های مرزی ما هم با قدرت 
از منافع ملی دفاع می کنند و اجازه تخطی در مرزها را به کسی نمی دهند اما آنها باید رعایت کنند.
وحیدی  در گفت وگو با خانه ملت،در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین نتایج مذاکرات با هیات 
حاکمه سرپرستی افغانستان بعد از درگیری اخیر در مرز، گفت: طالبان توجیه شده و مرزهای ما 

آرام و رفت و آمدها برقرار است.

عضو کمیسیون برنامه بیان کرد
 پرهیز از خام فروشی و افزایش پایه های مالیاتی 

نکته برجسته لایحه برنامه هفتم
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس گفت: افزایش پایه های 
مالیاتی، مسئله محور بودن، پرهیز از خام فروشی در حوزه نفت و اجرای قانون 
کاداستر یا حدنگار از جمله موضوعاتی است که در لایحه برنامه هفتم توسعه 

به آن توجه شده است.
بهروز محبی نجم آبادیبا اشاره به جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: مسئله محور بودن و 

پرهیز از کلی گویی یکی از نقاط برجسته لایحه برنامه هفتم توسعه است.
وی افزود: با توجه به حوزه معادن، اجرای قانون کاداســتر یا هــردو نگار درباره زمین های 
کشاورزی و پرهیز از خام فروشی در حوزه نفت از جمله مسائلی است که در لایحه برنامه هفتم 
توسعه به آن توجه شده است.این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: 
قانون حدنگار یا کاداستر در قانون برنامه ششم توسعه آمده بود اما به خوبی اجرا نشد، اجرای دقیق 
این قانون می تواند بسیاری از مشکلات مربوط به مالکیت زمین های کشاورزی را مرتفع سازد.
محبی نجم آبادی در گفت وگو با ایسنا،  خاطرنشان کرد: یکی از مسائل مهمی که در حوزه مسائل 
پولی و مالی در لایحه برنامه هفتم توسعه به آن توجه شده افزایش پایه های مالیاتی است که می 

توان آن را از نقاط برجسته لایحه برنامه دانست.

 سیاهکلی:کاهش قیمت اخیر خودرو 
به معنای مدیریت بازار نیست

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
ما باید قیمت ها را واقعی کنیم، قیمت واقعی 
یعنی هزینه تمام شده به اضافه سود متعارف، 
اما ایــن کار را نمی کنیم بلکه ما قیمت را با 
قیمت بازار آزاد تنظیم می کنیم. قیمت بازار هم 
به دلیل ناترازی عرضه و تقاضا کاذب است 
و افزایش غیرمنطقی داشته بعد می خواهند 
خودرو را با بــازار تنظیم کنند که این اقدام 

اشتباه است.
لطف الله سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلسدر پاسخ به این سوال که »با توجه 
به مخالفت هایی که نسبت به رویکرد وزیر جدید صمت در حوزه واردات و خودرو مطرح شد، به 
نظر شما آیا حضور علی آبادی به سامان  بخشیدن به بازار خودرو منجر خواهد شد؟«، گفت: به نظر 
من برخی مخالفت هایی که در رسانه ها نسبت به ایشان صورت گرفت، جوسازی بود و دوستانی 
که احتمال می دهند در مدیریت دوره جدید جایگاهی نداشته باشند، در این رابطه جوسازی کردند. 
نظر آقای علی آبادی نسبت به واردات خودرو و تنظیم بازار خودرو مثبت است. وی ادامه داد: من 
فکر می کنم ایشان با برنامه های دولت همسو است و برنامه خوبی هم ارائه کرده، همچنین نگاه 
مثبت و موافقی نسبت به قوانینی که مجلس مصوب کرده و در حال تصویب آن است، دارد. اگر 
وزیر جدید به این برنامه هایی که خودش مطرح کرده و پاسخ هایی که به پرسش های ما داده 

عمل کند، می توان آینده خوبی را برای حوزه صنعت، معدن و تجارت متصور بود.
نماینده مردم قزوین تصریح کرد: در حوزه واردات خودرو علیرغم اینکه قانون وجود داشــت، 
ضعیف عمل کردند، در واقع می توان گفت که به قانون عمل نشده است و کم توجهی صورت 
گرفت، امیدواریم در دوره جدید به این مساله توجه شود و عرضه و تقاضا را برای تنظیم بازار 
معیار کار خود قرار دهند.سیاهکلی در پاسخ به سوالی پیرامون کاهش قیمت خودرو در هفته های 
گذشــته در شرایطی که هیچ اتفاقی در حوزه اقتصادی و خودرو رخ نداده است، اظهار داشت: 
اتفاقی که الان در بازار خودرو رخ داده این اســت که تقاضا کم شــده، یعنی مردم دیگر خرید 
و فروش نمی کنند. علت این مساله هم این است که مردم منتظر هستند تا ببینند وزیر جدید 
چه موضع و رویکردی دارد. اگر مجدد به روش قبل حرکت کنیم و خودرو را به بورس ببریم، 
قیمت ها بازمی گردد به قبل از کاهش؛ چراکه عرضه و تقاضا که حل نشده و هنوز عرضه ما با 

تقاضا تناسب ندارد و باید بدانیم تا زمانی که این فاصله وجود دارد، ما بازار سیاه خواهیم داشت.
وی در گفت وگو با ایلنا،  تاکید کرد: اگر امروز ما می بینیم که قیمت خودرو کاهش پیدا کرده به 
خاطر کاهش تقاضا است، کاهش تقاضا هم به این خاطر است که مردم منتظر تصمیمات وزیر 
جدید هستند، از سوی دیگر مصوبه مجلس تاثیر قابل توجهی دارد. همچنین استیضاح وزیر قبلی 
که در واقع عامل گرانی بود، خودش یک مساله بود و بعد هم وعده هایی که مجلس و دولت 
دادند این ها روی نظر و نگاه مردم به بازار تاثیر داشت و مردم تقاضای خرید خود را پایین آوردند. 
در نتیجه این را به حساب اینکه بازار مدیریت شده است، نگذاریم؛ بازار مدیریت نشده، بلکه منتظر 
هستیم که بازار توسط وزیر جدید مدیریت شود.عضو کمیسیون صنایع مجلس در رابطه افزایش 
قیمت هایی که در فصل بهار و با مجوز اعلام شد و اینکه چرا این افزایش قیمت همچنان مورد 
رضایت خودروسازان هم نیست، عنوان کرد: ببینید در بحث قیمت خودرو ما باید قیمت ها را واقعی 
کنیم، قیمت واقعی یعنی هزینه تمام شده به اضافه سود متعارف، اما این کار را نمی کنیم بلکه ما 
قیمت را با قیمت بازار آزاد تنظیم می کنیم. قیمت بازار هم به دلیل ناترازی عرضه و تقاضای کاذب 
است و افزایش غیرمنطقی داشته، بعد می خواهند خودرو را با بازار تنظیم کنند که این اقدام اشتباه 
است. وی تاکید کرد: قیمت واقعی خودرو باید متشکل از قیمت تمام شده به همراه سود متعارف 
باشد، لذا باید قیمت واقعی مشخص شده و اعلام شود اگر این قیمت واقعی مشخص شود دیگر 

این اندازه نوسانات قیمتی نخواهیم داشت.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:
 مسئولان برای مقابله با پدیده ناهنجار کودکان کار

 به صورت مقطعی برخورد می کنند
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گفت: برخورد 
مســئولان با پدیده  ناهنجار کودکان کار تنها 
محدود به زمان هایی می شود که مطلبی پیرامون 
وضعیت یکی از آنها در رســانه ملی یا ســایر 
رسانه ها منتشــر شود سپس برخوردی صورت 
گرفته و پس از مدتی نیز این موضوع رها می شود.

سیدکریم حسینی به مناسبت روز جهانی مبارزه با کار 
کودکان با اشاره به اقداماتی که تاکنون در این حوزه در 

کشور انجام شده است، گفت: در رابطه با وضعیت کودکان کار هم از لحاظ باورهای دینی و هم 
ملی با رشد این پدیده ناهنجار اجتماعی مقابله شده و این باورها مانع از این می شود که شاهد 
رونق پدیده کودکان کار باشیم. نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس اسلامی، 
ادامه داد: متاسفانه نحوه برخورد مسئولان مربوطه با این پدیده ناهنجار اجتماعی تنها محدود به 
زمان هایی می شود که مطلبی پیرامون وضعیت یکی از کودکان کار در رسانه ملی یا سایر رسانه ها 
منتشــر شود سپس برخوردی صورت گرفته و پس از مدتی نیز این موضوع رها می شود.این 
نماینده مردم در مجلس یازدهم، یادآور شد: هم اکنون در برخی از استان ها مشاهده می کنیم که 
کودکان کار به طور سازمان یافته فعالیت می کنند کما اینکه یک عده دلال تعدادی از کودکان را 
یا از بین خانواده های بی بضاعت با پرداخت مبلغی محدود جمع می کنند یا گاهی تخلف کرده و 
بدون اجازه خانواده ها در چهارراه ها، مراکز خرید و .... به کار می گمارند و سود کلانی از درآمد این 
کودکان به جیب دلالان می رود.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس  در گفت و گو با خانه ملت،  
با بیان اینکه باید متولی مشخصی برای حمایت از کودکان کار تعیین شود تا مانع از گسترش این 
ناهنجاری اجتماعی شود، تاکید کرد: قطعا قوانین کنونی می تواند راهگشای این بخش بوده و 
نقش مهمی در حمایت از کودکان کار داشته باشد ضمن اینکه اگر نیاز به تصویب قوانین یا اصلاح 

قوانین موجود در این حوزه نیز وجود داشته باشد مجلس آمادگی همکاری در این زمینه را دارد.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: شورای رقابت در یک 
اتاق شیشه ای، قیمت گذاری خودرو را انجام دهد. خودروسازان نباید 
به ازای رعایت استاندارهای ۸۵گانه هزینه مازادی از مصرف کنندگان 

دریافت کنند.
 سیدجواد حسینی کیا درباره افزایش قیمت ۲۵ محصول ایران خودرو از اول تیر 
با مصوبه شورای رقابت، گفت: انتظار می رود، شورای رقابت در یک اتاق شیشه ای، 
قیمت گذاری خودرو را انجام دهد و به صورت شفاف عوامل اثرگذار در قیمت گذاری 
یعنی مواد اولیه، هزینه انــرژی و ... را اعلام کند، با این روش در بازار خودرو ثبات 
ایجاد می شود.نماینده مردم سنقر در مجلس درباره گلایه مندی های مردم مبنی بر 
اینکه قیمت خودرو با بهانه هایی مانند اضافه شدن آپشن افزایش می یابد، تصریح 
کرد: شــورای رقابت باید هزینه ای که به ازای هر آپشن به خودرو اضافه می شود 
را دقیــق اعلام کند البته این به این معنا نیســت که به ازای نصب آینه یا ضبط 
خودرو از مردم مبلغ اضافه دریافت شــود در واقع خودروسازان نباید به ازای نصب 
قطعاتی که جزو واجبات است، هزینه اضافه ای از مردم دریافت کنند.وی با بیان اینکه 
تصمیم های عجولانه و مقطعی در این حوزه موجب نابسامانی بازار می شود، ادامه داد: 

خودروسازان نباید به ازای رعایت استاندارهای ۸۵ گانه هزینه مازادی از مبلغ خودرو 
از مصرف کننده دریافت کنند.به گزارش خانه ملت، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس با بیان اینکه شورای رقابت باید سالانه قیمت خودرو را تعیین کند نه اینکه با 
بهانه های مختلف به این موضوع ورود کند، اضافه کرد: در صورتی که قیمت گذاری 

خودرو درست و براساس شاخص های مناسب باشد، شاهد این نابسامانی ها نباشیم.

بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای خطاب به نظام بانکی، دستورالعمل 
ناظر بر الزامات افتتاح حساب بانکی و نگهداری حساب های سپرده 

ریالی و صدور کارت های پرداخت در مؤسسات اعتباری را ابلاغ کرد.
براساس بخشنامه جدید ابلاغی از سوی بانک مرکزی به بانک ها، مجموع حساب های 
مجاز مشتریان بانک ها و تعداد کارت هایی که هر مشتری در یک بانک می تواند داشته 
باشد، تعیین شده است.به گزارش تسنیم، بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای خطاب 
به نظام بانکی، دســتورالعمل ناظر بر الزامات افتتاح و نگهداری حساب های سپرده 
ریالی و صدور کارت های پرداخت در مؤسســات اعتباری را ابلاغ کرد.بانک مرکزی 
در بخشنامه ابلاغی تأکید کرده است که در زمان حاضر چالش های مهمی در زمینه 
افتتاح و نگهداری حساب های سپرده بانکی و کارتهای پرداخت وجود دارد که از جمله 
آنها می توان به عدم الزام به آگاهی اصیل از افتتاح حساب سپرده و بهره برداری از آن 
توسط وکیل، عدم الزام در به کارگیری رو ش هایی نظیر ارسال پیامک و دریافت شناسه 
تأیید هویت هنگام افتتاح حساب سپرده و نیز هنگام ارائه خدمات مرتبط با حساب سپرده 
به اشخاص با ریسک بالا، تورم تعداد حساب های سپرده بانکی و کارت های پرداخت 
به دلایل متعدد همچون به دلیل منوط کردن ارائه همه خدمات بانکی به افتتاح حساب 

سپرده و برخی سوءاستفاده ها از حساب های سپرده مشترک اشاره نمود.
در دستورالعمل تلاش شده است برای رفع مشکلات و چالش های شناسایی شده در 

این رابطه تدبیر مقتضی اتخاذ گردد که اهم آنها عبارت است از:

ممنوعیت الزام مشتری به افتتاح حساب سپرده جدید جز در مواردی که ارائه خدمات و 
عملیات بانکی از قبیل اعطای تسهیلات صدور دسته چک، صدور کارت پرداخت، صدور 
انواع چکهای بانکی و چکهای بین بانکی پرداخت چک و نقل و انتقالات الکترونیکی 
وجوه که ارائه آنها به مشتری توسط مؤسسه اعتباری بدون افتتاح و نگهداری حساب 

سپرده برای وی نزد همان مؤسسه اعتباری میسر نمی باشد.
ضابطه مند نمودن و تبیین احکام ناظر بر حسابهای سپرده مشترک از جمله در زمینه 

ورود و خروج شرکا؛
تبیین حدود و ضوابط افتتاح حساب سپرده به صورت وکالتی؛

ممنوعیت افتتاح حساب سپرده گروهی توسط اشخاص حقوقی؛
محدودیت تعداد حساب سپرده در سطح شبکه بانکی به نحوی که افتتاح و نگهداری 
بیش از 3۰ حساب سپرده ریالی مشتمل بر حسابهای سپرده قرض الحسنه، پس انداز، 
سپرده قرض الحسنه جاری و سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی به صورت انفرادی 
یا مشترک در تمامی مؤسسات اعتباری برای هر مشتری ممنوع است.محدودیت تعداد 
کارتهای پرداخت به نحوی که هر یک از مؤسسات اعتباری صرفاً مجاز به اختصاص 

یک کارت پرداخت به هر حساب سپرده مشتری می باشد.
تبیین فرآیند بستن و غیرفعال نمودن حسابهای سپرده مازاد و کارتهای پرداخت مازاد؛

ممنوعیت تراکنش حسابهای سپرده ثبت نشده در سامانه سیاح؛
ممنوعیت تراکنش کارتهای پرداخت ثبت نشده در سامانه مانا.

با وجود الزام قانونی مبنی بر تشکیل حداقل دو ماه یک بار جلسات 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با حضور رئیس جمهور یا نماینده ویژه 
وی، متأســفانه طی دو سال گذشته تنها ۲ جلسه ستاد با ریاست 
رئیس جمهور تشکیل شده اســت. این در حالی است که دولت 

رئیسی وعده مبارزه جدی با قاچاق کالا داده بود.
 با وجوداینکه بیش از یک ســال از ابلاغ اصلاحیه قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز گذشــته است، شواهد نشان می دهد بخش مهمی از مفاد این قانون موردتوجه 
دستگاه های دولتی قرار نگرفته و به همین دلیل عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز از نظر بسیاری از کارشناسان اقتصادی و تولیدکنندگان داخلی نامناسب ارزیابی 
می شود.یکی از وعده های مهم دولت سیزدهم مرتبط به اصلاح رویه های معیوب در 
اقتصاد کشــور بوده است؛ نحوه و چگونگی مبارزه با قاچاق کالا و ارز یکی از موارد 
مورد تأکید ابراهیم رئیسی بود. حتی رئیس جمهور حدود یک سال و نیم پیش با ابلاغ 
۹ فرمان، برای پیشــگیری و مقابله با قاچاق کالا و ارز برای دستگاه های اجرایی و 
ذی صلاح، مسیر راه را مشخص کرده بود؛ اما بررسی نارضایتی فعالان اقتصادی به 
دلیل عرضه کالاهای قاچاق در بازار شهرهای بزرگ نشان می دهد که نحوه مواجهه 
دولت با موضوع قاچاق کالا بیش از هر چیز نشانگر نوعی رخوت و بی عملی در این 
حوزه بوده است.این در حالی است که بر اساس تبصره 3 ماده 3 قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، رئیس جمهور می بایســت حداقل هر دو ماه یکبار جلسات ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز را برگزار کند؛ البته در صورت عدم حضور شــخص رئیس جمهور، 
نماینده ویژه وی باید در این جلســات شرکت کند. این در حالی است که از زمان 
لازم الاجرا شدن اصلاحیه قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز نماینده ویژه رئیس جمهور 

در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تعیین نشده است.
رئیسی نسبت به عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بی تفاوت است؟

رضا غلامی، کارشناس اقتصادی با انتقاد از عملکرد دولت سیزدهم در زمینه مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، گفت: بر اساس برخی برآوردها، رقم قاچاق حدود ۲۰ میلیارد دلار 
یعنی حدود ۲۰ درصد کل تجارت و 3۵ درصد از صادرات کشور است.این کارشناس 

اقتصادی ضمن بیان اینکه رئیس جمهور می بایست از اردیبهشت ماه سال گذشته 
نماینده ویژه خود را در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تعیین می کرد، گفت: جدای از 
اثرگذاری حجم زیاد قاچاق کالا بر بازار ارز؛ این مسئله تأثیر مهمی بر افزایش تورم 
داشته و حتی مانع رشد اقتصادی کشور می شود.وی ادامه داد: بااین وجود و با وجود 
الزام قانونی مبنی بر تشکیل حداقل دو ماه یک بار جلسات ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز با حضور رئیس جمهور یا نماینده ویژه وی، متأسفانه طی دو سال گذشته تنها ۲ 
جلسه ستاد با ریاست رئیس جمهور تشکیل شده است. این در حالی است که امروز در 

عرصه اقتصاد، کمتر موضوعی به اهمیت مبارزه با قاچاق وجود دارد.
کدام یک از مسئولان پاسخگوی ترک فعل خود در زمینه مبارزه با 

قاچاق هستند؟
غلامی ضمن انتقاد از عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در کاهش حجم قاچاق 
کالا در کشــور گفت: ستادی که نتوانسته حجم قاچاق کالا و ارز را پس از دو دهه 
به سمت صفر سوق دهد و یا دست کم روند آن را نزولی کند و حتی در تولید آمار و 
اطلاعات به روز از ترکیب قاچاق کالا ناموفق بوده، آن هم در شرایط امروز کشور که 
به دلیل محدودیت منابع ارزی، کنترل قاچاق کالا اعم از ورودی و خروجی تعیین کننده 
است، چه توجیهی برای ادامه کار دارد؟نکته جالب اینجاست که در بخش پایانی ماده 
3 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن اشــاره به تبعات ترک فعل مســئولان و 
دستگاه های اجرایی در زمینه مقابله با قاچاق کالا و ارز، نوشته شده است: اگر هریک 
از مسئولین دولتی و یا عمومی در هر رتبه و مقامی که باشند، با هر رفتاری اعم از فعل 
یا ترک فعل، چنانچه از مقام خود سوءاستفاده نمایند و یا اهمال در انجام وظیفه نمایند، 
یا از وظایف یا احکام مقرر در این قانون تخلف یا استنکاف نمایند، درصورتی که در این 
قانون یا سایر قوانین مجازات شدیدتری تعیین نشده باشد، به یک تا پنج ساله انفصال 

موقت از خدمات دولتی و عمومی محکوم می شوند.
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انتظارات را برآورده نکرده است

به گزارش خبرآنلاین،جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس، با اشاره 
به وفور اجناس قاچاق در بازارهای کشور گفته بود: همین مسئله نشان دهنده وجود 
ایراد در زنجیره مبارزه با قاچاق کالا و ارز کشور است و به عبارت دیگر می توان گفت 
عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قابل دفاع نیست.این عضو کمیسیون برنامه  و 
بودجه مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: متأسفانه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز یا 
دستگاه های زیرمجموعه آن نتوانستند هماهنگی های لازم را برای کاهش کالاهای 
قاچاق انجام دهند البته این احتمال هم وجود دارد که چارچوب های مقرراتی در حوزه 
مبارزه با قاچاق کالا پاسخگو نبوده و نیاز به اصلاح داشته باشند.نماینده مردم شیراز 
در پایان گفت: طبق قانون عملکرد اجرایی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به گونه ای 
نیست که انتظارات فعالان اقتصادی را در خصوص کاهش میزان کالای قاچاق را 
برآورده کرده و بتواند جلوی قاچاق کالا به کشــور را بگیرد از همین رو نیاز است تا 

برخوردهای بیشتری برای مقابله با کالای قاچاق صورت گیرد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: نماینده ویژه رئیس جمهور در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تعیین نشده است

شورای رقابت قیمت خودرو را در یک اتاق شیشه ای تعیین کند

افتتاح حساب بانکی محدود شد

عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق قابل دفاع نیست

رییس اتــاق بازرگانی ایران بیان کــرد: در هیچ جای دنیا هیچ 
اقتصادی بدون حضور یک بخش خصوصی قوی به سمت توسعه 
حرکت نکرده و الان زمان آن است که سهم بخش خصوصی از 
اقتصاد افزایش پیدا کند و اقتصاد به بخش خصوصی و مردم واگذار 

شود و در این زمینه هم حمایت های لازم صورت گیرد.
غلامحسین شــافعی، رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در رابطه بــا ارزیابی خود از انتخابات دهمین دوره هیات رییســه اتاق ایران به 
اقتصادآنلاین گفت: متفاوت بودن این دوره با دوره قبلی درســت است، شرایط 
تازه ای در آیین نامه جدیدی که تصویب شد آورده شده که این تفاوت را ایجاد کرده 
است.شافعی افزود: آنچه که مسلم است این است که بخش خصوصی باید رو به 
تعالی حرکت کند و هر دوره نسبت به دوره قبلش از درجات رفیع تری برخوردار شود.
وی ادامه داد: افرادی که سکانداری بخش خصوصی را برعهده می گیرند هم باید از 
بخش خصوصی باشند، هم کارآمد و هم افرادی باشند که تعامل سازنده با حاکیمت 

برقرار کنند و بتوانند مطالبات بخش خصوصی را با جدیت و قاطعیت دنبال کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: ما اعتقاد داریم که اتاق بازرگانی به عنوان 
نماینده بخش خصوصی و دولت باید مکمل یکدیگر باشــند و خدای نکرده در 
مقابل همدیگر نباشــند. تنها راه رسیدن به توسعه اقتصادی کشور این است که 
دولت و بخش خصوصی بتوانند همدیگر را کامل کنند برای آینده اقتصاد ایران و 
همه تلاش هم همین است.شافعی بیان کرد: البته هر انتخاباتی به دنبال خودش 
مسائلی را هم دارد، ما در داخل اتاق همه سعی مان این است که انتخابات به نحو 

مطلوب و سالم برگزار شود. بخش خصوصی با یک انتخابات خوب باید قابلیت های 
خودش را نشان بدهد، زمان آن رسیده که بخش خصوصی به حاکمیت و جامعه 
نشان بدهد که به بلوغ کامل رسیده است. رئیس اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر این 
که همه تلاش مان را برای آینده بهتر اتاق می کنیم، گفت: قدرمسلم حاکمیت هم 
به این قضیه توجه دارد و باید حمایت و نظارت را مورد توجه قرار دهد و دخالت در 
این زمینه هرچقدر کمتر باشد به نفع اقتصاد کشور است. در هیچ جای دنیا هیچ 
اقتصادی بدون حضور یک بخش خصوصی قوی به سمت توسعه حرکت نکرده 
است و الان زمان آن است که سهم بخش خصوصی از اقتصاد افزایش پیدا کند 
و اقتصاد به بخش خصوصی و مردم واگذار شود و در این زمینه هم حمایت های 

لازم صورت گیرد.

وزیر امور خارجه عربستان گفت : بزودی سفارت ما در تهران 
بازگشایی می شود.

فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه عربستان در  نشست خبری مشترک با 
حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه ایران با ابراز خرسندی از سفر به تهران 
گفت: امروز گفت وگوهای شفافی با وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران داشتم 
و اقدامات دیپلماتیک دو کشور در حال گسترش است.وی با بیان این که »چند 
روز پیش سفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض و کنسولگری ایران در جده 
و دفتر دائم نمایندگی ایران در سازمان همکاری اسلامی در عربستان بازگشایی 
شد«، گفت: ان شاالله به زودی سفارت عربستان در تهران نیز بازگشایی می شود 
و در همین جا از دولت و وزارت امور خارجه ایران بخاطر همکاری در این زمینه 

تشکر می کنم.وی هم چنین با بیان این که »دو کشور ایران و عربستان دو کشور 
مهم در منطقه هستند«، گفت: روابط ایران و عربستان بر اساس اصولی است 
که از جمله آن عدم دخالت در امور داخلی دو کشور، احترام متقابل و متعهد بودن 

به منشور سازمان ملل متحد است.
وزیر امور خارجه عربستان با ابراز امیدواری از این که »افق همکاری های دو 
کشور در زمینه های مختلف گسترش پیدا کند«، ادامه داد: امیدواریم بازگشت 
روابط دو کشــور ایران و عربســتان به حالت طبیعی خود به نحو مثبت در 
منطقه، جهان اسلام و عرصه بین الملل منتقل شود.فیصل بن فرحان وزیر 
خارجه عربستان همچنین با اشاره به زمینه های همکاری دو کشور در ارتباط با 
همکاری های اقتصادی و فرهنگی و با ابراز امیدواری به این که »روابط دو کشور 
در کنار روابط سیاسی در حوزه های اقتصادی، فرهنگی نیز گسترش پیدا کند« 
ادامه داد: جا دارد در اینجا به اهمیت همکاری های دو کشور در زمینه منطقه ای 
به ویژه حوزه دریانوردی و تلاش دو کشور برای عدم انتشار سلاح های کشتار 

جمعی اشاره شود.
به گزارش ایسنا، وزیر خارجه عربستان با بیان این که »در جریان سفر به تهران 
با ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران نیز دیدار و رایزنی می کند«، گفت: در این 
دیدار سلام های گرم خادمین حرمین شریفین ملک سلمان و محمد بن سلمان 
را خدمت ایشان )رئیس جمهور ایران( ابلاغ می کنم. هر دوی این بزرگواران 
مایل هستند که سفر رئیس جمهور ایران به عربستان هر چه زودتر انجام شود 

و ایشان به دعوت صورت گرفته به زودی پاسخ دهند.

رییس اتاق بازرگانی ایران؛ نشست مشترک وزرای خارجه ایران و عربستان

زمان آن رسیده که اقتصاد به بخش خصوصی واگذار شود بن فرحان:سفارت عربستان در تهران باز می شود

عضو کمیســیون صنایع و معادن گفت: در نتایج طرح فروش 
خودرو زمان تحویل برخی از خودروها از ســوی سایپا زمستان 
۱۴۰۳ اعلام شده است اما تردید نداشته باشید که زمان تحویل 

از این تاریخ نیز می گذرد.
 سید احمد رسولی نژاد با تاکید بر اینکه خودروسازان آمار خلاف واقع به مردم ارائه 
می دهند، گفت: آمارسازی خودروسازان کشور، دولت و وزیر صمت را در آینده نه 
چندان دور درگیر خواهد کرد؛ من در جلسه دوم استیضاح وزیر سابق صمت حال 
امروز صنعت را پیش  بینی می کردم؛ چراکه خودروسازان چند اشکال عمده دارند و 
برای رفع آنها نیز تلاشی نشده است.نماینده مردم دماوند و فیروزکوه تصریح کرد: 
خودروسازان از گذشته تعهداتی به مردم داشتند که پیش از اینکه این تعهدات را 
عملی کنند در قدم بعدی تعداد قابل توجهی خودرو پیش فروش کردند؛ این در 
حالیست که این ایجاد تعهد، بیش از توان تولید آنها است.وی با اشاره به نقش قطعه 
سازان در روند تولید خودرو، اضافه کرد: قطعه سازی در تولید خودرو حرف نخست 
را می زند و یکی از مشکلات اصلی ما این است که قطعه سازان که بسیاری از آنها 
سفارش دهنده قطعه از کشورهای مانند چین هستند بر خودروسازی مسلط شدند و 
به نوعی دست خودروسازان زیر ساطور قطعه سازان است و باعث شده خودروسازان 

قادر به عملیاتی کردن تعهدات خود در زمانی که اعلام کردند نباشند.

دولت باید واردات خودرو را آزاد بگذارد
عضو کمیســیون صنایع و معادن واردات خودرو را عامل شکستن انحصار در 
خودروســازی معرفی کرد و خاطر نشان کرد: در نتایج طرح فروش خودرو زمان 
تحویل برخی از خودروها از سوی سایپا زمستان ۱۴۰3 اعلام شده است اما تردید 
نداشته باشید که زمان تحویل از این تاریخ نیز می گذرد و برای برون رفت از این 
شــرایط دولت باید واردات خودرو را به معنای واقعی آزاد بگذارد. به نظر می رسد 
نیاز بازار داخلی بیش از آنچه خودروســازان اعلام می کنند هست و باید در یک 
دوره ۵ تا ۱۰ ساله مجوز واردات خودرو داده شود. البته مراد واردات خودرو لوکس 

نیست چراکه این خودروها تاثیری در بازار داخلی نمی گذارند منظور مجوز واردات 
خودروهایی که رنج قیمتی آنها ۵ تا ۲۰ هزار یورو است داده شود. رسولی نژاد با تاکید 
بر کاهش سود بازرگانی از سوی دولت در روند واردات خودرو، تصریح کرد: دولت 
باید سود خود در واردات را به حداقل و یا به صفر برساند مجلس نیز حقوق گمرکی 
را پایین خواهد آورد تا رقابت ایجاد شود. در شرایط فعلی خودروسازان بدون رقیب 

هستند و خودروهای بی کیفیت و با قیمت بالا عرضه می کنند.
مشکل اصلی بازار خودرو، مدیریت ناکارآمد است

وی با اشاره به افزایش ۷۰ درصدی قیمت خودرو از سوی شورای رقابت، گفت: 
شورای رقابت با استدلال زیان انباشته خودروسازان قیمت ها را افزایش داد اما این 
پرسش مطرح اســت که غیر دوره مدیریت جواد نجم الدین بر ایران خودرو، در 
کدام دوره خودروسازان زیان انباشته نداشتند؟ زیان انباشته خودروسازان در  ۲ سال 
گذشته ۱۲۰ هزار میلیارد تومان بود و با وجود افزایش 3۰۰ درصدی قیمت خودرو 
در پایان سال زیان انباشته آنها به ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است. پس مشکل 
اصلی در قیمت گذاری نیست و مدیریت ناکارآمد در دو خودروسازی این وضعیت 
را رقم زده است.به گفته رسولی نژاد؛ این روند اگر ادامه داشته باشد نارضایتی شدید 
مردم و خریداران از خودرو داخلی بیشتر خواهد شد و من شرایط دشوارتری را برای 

خودروسازان در آینده پیش بینی می کنم.

به گزارش تجارت نیوز،وی در پاسخ به این پرسش که آیا علی آبادی وزیر جدید 
صمت می تواند این شرایط مدیریت کند؟ گفت: علی آبادی باید دور از قومیت گرایی، 
تعصب و رفیق بازی صنعت را مدیریت کند و به کسانی که توانمند هستند و امکان 
اجرای برنامه ها را دارند پست و مدیریت بدهد. وزیر سابق صمت از آنجایی که خود 
شاهرودی بود تیمی از این شهر را در وزارت صمت مستقر کرد و با همین رویکرد، 
شخصی مدیرعامل سایپا شد که هیچ گونه سابقه مدیریتی نداشت و صرفا به واسطه 
هم محلی بودن با وزیر سابق بر این مسند تکیه زد و این چنین سایپا را به خاک 
سیاه کشاند. به نظر بنده اگر علی آبادی در مسیر نیفتد می تواند صنعت را اداره کند.

وی در پایان با تاکید بر اینکه مافیا خارجی و داخلی از شرایط فعلی خودروسازان 
سود می برند، بیان کرد:  در سال ۹۹ که طرح ساماندهی خودرو در کمیسیون صنایع 
مطرح شد واردکنندگان خودروهای لوکس در کمیته مربوط به صراحت با این طرح 
مخالفت کردند در آن زمان خودروهای ۱۵ میلیارد تومانی وارد کشور می شد که به 
حال مردم عادی تاثیری نداشــت. اما بعد از عملیاتی کردن این طرح قیمت این 
خودروها ۵ تا ۶ میلیارد کاهش پیدا کرد این واردکنندگان وقتی دلار ۲۵ هزار تومان 
بود با دلار  ۱۰۰ هزار تومانی واردات خودرو را محاسبه می کردند. منافع این افراد 
در خطر است و به نظر می رسد مافیای داخلی خودرو اجازه نمی دهد که وضعیت 

خودروسازان داخلی بهبود پیدا کند.
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